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(Az ülés kezdetének időpontja: 18 óra 19 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

HENDE CSABA (Fidesz), a bizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: Tisztelt 
Bizottság! Az ülést megnyitom. Köszöntöm önöket. 

Tájékoztatom önöket, hogy Dunai Mónikát Hoppál Péter, Budai Gyulát Demeter 
András, Nyitrai Zsoltot Láng Zsolt, Arató Gergelyt Gréczy Zsolt, Varju Lászlót 
Gy. Németh Erzsébet, Komjáthi Imrét Kunhalmi Ágnes és Gurmai Zitát Hiller István 
képviseli és helyettesíti mai ülésünkön. Ennek alapján megállapítom, hogy ülésünk 
határozatképes. 

Most a kiküldött napirendi javaslatról fogunk szavazni. Kérem tehát, hogy aki 
elfogadja a napirendet, az szavazzon igennel. (Szavazás.) 

Megállapítom, hogy a Törvényalkotási Bizottság mai ülésének napirendjét 37 
egyhangú igen szavazattal elfogadta.  

A Magyarország minisztériumainak felsorolásáról szóló 2022. évi II. 
törvény módosításáról szóló T/4545. számú törvényjavaslat   
(Részletes vita)  

Soron következik első és egyetlen napirendi pontunk, a T/4545. számú, a 
Magyarország minisztériumainak felsorolásáról szóló 2022. évi II. törvény 
módosításáról szóló törvényjavaslat. Részletes vitát folytatunk kivételes eljárás 
keretében. Az elfogadott kivételességi javaslat száma T/4545/1. Az összevont vitára az 
Országgyűlés holnapi ülésnapján kerül sor. Előterjesztő a Miniszterelnökség, 
képviseletében köszöntöm dr. Panyi Miklós miniszterhelyettes, államtitkár urat.  

A módosító javaslatok körében előttünk fekszik T/4545/2. számon Varga 
Zoltán, Barkóczi Balázs és Gy. Németh Erzsébet - mindhárman a DK képviselői - hat 
pont terjedelmű módosító indítványa, valamint az 1. hivatkozási számú TAB saját 
módosító javaslat a kormánypárti képviselők szándékára. 

Kérem államtitkár urat, hogy szíveskedjen nyilatkozni a benyújtott képviselői 
módosító javaslattal és az 1. hivatkozási számú TAB saját módosító javaslattal 
kapcsolatos álláspontjáról. 

 
DR. PANYI MIKLÓS államtitkár (Miniszterelnökség): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Az 1. hivatkozási számú TAB módosító javaslatot a kormány támogatja, a T/4545/2. 
számon benyújtott módosító indítványt a kormány nem támogatja. Köszönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A vitát megnyitom. Ki kíván hozzászólni? 

(Jelentkezések.) Gy. Németh Erzsébet kért először szót. Parancsoljon! 

Hozzászólások  

GY. NÉMETH ERZSÉBET (DK): Köszönöm szépen, elnök úr. Először igazából 
a TAB saját módosítójával kapcsolatban szeretném kérdezni miniszterhelyettes, 
államtitkár urat, hogy mi történt. A reggeli sajtóhírek még arról szóltak, hogy tárca 
nélküli miniszter lesz az új miniszter úr, Bóka János, most meg itt van délután negyed 
7-kor egy TAB saját módosító, miszerint Európai Uniós Ügyek Minisztériuma fog 
létrejönni. 

Ha már nálam a szó, hacsak nem kell még egyszer szót kérnem, akkor szeretném 
megérvelni azt, hogy miért gondolta úgy a Demokratikus Koalíció képviselőcsoportja, 
hogy ezzel szemben inkább önálló egészségügyi minisztériumot, környezetvédelmi 
minisztériumot, szociális minisztériumot és oktatási minisztériumot kellene 



7 

létrehoznia az Országgyűlésnek, ha már belefog egy újabb minisztérium megalkotásába 
vagy létrehozásába. 

A DK szerint egyértelműen kilóg az európai uniós rendekből, illetve az európai 
uniós kormányzati struktúrákból az, hogy Magyarországon a szociális ágazatnak, a 
jóléti ágazathoz, illetve a humán ágazatokhoz tartozó területeknek nincs önálló 
minisztériuma. Azt gondoljuk, hogy már 2022 előtt is, de a 2022-es új kormányalakítás 
óta egyértelműen kiderült az, hogy bizony-bizony ezeknek a szakterületeknek éppen az 
orbáni kormányzás elmúlt 12 éve miatt szüksége lenne önálló minisztériumra önálló 
miniszterrel az élen, akinek felelőssége van abban, hogy hogyan és miként alakul 
Magyarországon az egészségügy, az oktatás, a szociális ágazat és a környezetvédelem 
ügye. 

Nagyon sajnálom azt, és erősebb szót is használhatnék a sajnálaton túl, 
kifejezetten felháborítónak tartom azt, hogy akkor, amikor van egy ilyen 
miniszterkimenekítés - hadd fogalmazzak így - Brüsszelbe Varga Judit miniszter 
lemondása kapcsán, akkor eszébe sem jut az sem a kormánynak, sem a tisztelt 
kormánypárti többségnek, hogy ezeknek az ágazatoknak az elmúlt évek tapasztalatai 
alapján muszáj lenne, hogy legyen külön ágazati minisztériuma. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Én ugyan csak 2022-ben kerültem ide vissza a tisztelt 
tornyos házba, de azt gondolom, hogy az elmúlt egy év abszolút meggyőzött engem 
arról, hogy amilyen állapotban van a magyar egészségügy, a magyar oktatás, a magyar 
szociális rendszer, illetve a környezetvédelem, klímavédelem, fenntartható fejlődés, 
egészen egyszerűen nem teszi megkerülhetővé, hogy ne legyen önálló minisztériuma 
ezeknek az ágazatoknak. Úgyhogy várnám erre államtitkár úr, miniszterhelyettes úr 
válaszát, vagy akár fideszes képviselőtársaim válaszát, hogy miért gondolják úgy, hogy 
elengedhetetlenül szükség van a sok gazdasági típusú minisztérium, illetve tárca 
nélküli miniszterek mellé még egy európai ügyek minisztériumára. 

Csak csendesen merem feltenni a kérdést: vajon akkor ezek szerint Navracsics 
miniszter úr, akinek a feladata, ha én jól tudom, a kormányzati lehatárolás alapján, 
hogy az Unióval tartsa a kapcsolatot, az uniós forrásokat idehozza Magyarországra, 
akkor ő nem végzi jól a munkáját? Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Balla György, Fidesz, következik. 
 
BALLA GYÖRGY (Fidesz): Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Nem 

szívesen folytatom ugyanazt a méltatlan vitát, amit sikerült a kormányalakításkor az 
ellenzéknek produkálnia, de néhány dologra kénytelen vagyok válaszolni. 

Ismerjük az önök ágazati minisztériumait, az önálló egészségügyi 
minisztériumukat, amikor azt az eredményt sikerült elérni, hogy a kórházakban 
széfeket kellett elhelyezni, majd bevezették a kórházi napidíjat. Ismerjük azt az oktatási 
minisztériumot, amit Magyar Bálint vezetett, és aminél nagyobb ámokfutást a világon 
nem követtek el oktatásban, mint amit ő művelt. Ezt pusztán azért mondom el, mert 
azt a hozzá nem értésről, államszervezeti hozzá nem értésről tanúbizonyságot tévő 
gondolatot, hogy akkor lesz majd valami jó, ha annak ágazati minisztériuma van, 
egyszer és mindenkorra el kellene felejteni. 

Mint ahogy azt is szerintem még a mai viszonyok között is célszerű talán egy 
kormányra bízni, hogy a saját struktúráját hogyan alakítsa ki. Mi rábíztuk az önök 
kormányára; tisztelettel javaslom, hogy önök tegyék ugyanezt. Sőt, most még jobb 
helyzet van, mert esküszöm Gy. Németh képviselő asszonynak, hogy egyetlenegy szóval 
sem fogom kritizálni az árnyékkormányuk struktúráját, ön meg ne tegye a rendes 
kormánynak, ez az összes kérésem. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti 
sorokban.) 



8 

 
ELNÖK: Köszönöm. Hajnal Miklós előbb jelentkezett, de most Gréczy Zsolt 

szerepel mégis az első helyen. Cseréltek egymással, vagy a gép kavart össze valamit? 
(Hajnal Miklós közbeszól.) Ki következzen, mit szeretnének? (Hajnal Miklós: Én 
következem.) Hajnal Miklós, igen, tessék! 

 
HAJNAL MIKLÓS (Momentum): Nem akarom sokkal tovább húzni ezt a kora 

esti vitát. Nekem nem egy kötekedő, hanem egy ilyen tájékozódó, értelmező kérdésem 
lenne azzal kapcsolatban, hogy ha jól értem, ma a bizottság szavaz erről a javaslatról, 
ha jól értem, holnap lesz ennek az általános vitája, és ha jól értem, pénteken lesz a 
szavazás a plenáris ülésen a minisztérium megalakulásáról. 

Viszont a mai napon volt mindkét miniszterjelölt meghallgatása is az illetékes 
bizottságokban. Az én értelmezésem szerint, de államtitkár úr vagy akár elnök úr 
javítson ki, ha ezt rosszul értelmezem, csak az egyikőjük fog tudni esküt tenni a héten, 
hiszen egyrészt itt van ebben a papírban is, hogy ez a minisztérium csak augusztus 1-
jén jön létre, másrészt még ki is kell hirdetni ezt a törvénymódosítást, ennek jogerőre 
kell emelkednie. Tehát azt jelenti-e ez a törvénymódosító, hogy további rendkívüli 
ülések várhatóak a nyár folyamán? Ez lenne valójában az én értelmező kérdésem. Ha 
meg tudnák mondani, hogy mikor lesz ez a rendkívül ülés, az még hasznosabb lenne. 
Köszönjük szépen. 

 
ELNÖK: Kérdésére röviden válaszolva: nem lesz rendkívüli ülés, mert a 

miniszteri kinevezés ugyanúgy augusztus 1-jétől hatályos, mint a minisztérium 
létrehozása, tehát semmiféle ellentmondás nincs. Tehát a miniszter esküt tud tenni, 
mert mint a jövőben hivatalba lépő miniszter most leteszi az esküt, pont azért, hogy ne 
kelljen majd rendkívüli ülésre összegyűlnünk. 

Most akkor megadom a szót Gréczy Zsoltnak, és utána majd Szabadi István 
következik. 

 
GRÉCZY ZSOLT (DK): Köszönöm a szót, elnök úr. Itt elhangzott a kormányzati 

struktúra, hogy az sikeres vagy nem sikeres, és hogy ezt az ágazati rendszert mostantól 
el kell felejteni. Mindenkit emlékeztetnék Balog Zoltán távozó EMMI-miniszter 
nyilatkozatára, aki azt mondta, hogy az EMMI nem volt egy jól sikerült konstrukció. 
Ezt ő maga mondta, bárki vissza tudja keresni az interneten az idevonatkozó 
nyilatkozatát. 

Egyébként pedig rendszeresen előjön, hogy akkor 2010 előtt mi volt a magyar 
egészségüggyel és a magyar oktatással. 2010 előtt többen jártak egyetemre, több volt a 
tanár, volt szabad tankönyvválasztás, a diákok nem mentek ilyen számban külföldre, 
nem menekültek el, hogy Nyugaton próbáljanak inkább megélni. Több volt az orvos, 
több volt az ápoló, és rengeteg iskola, kórház és egyéb intézmény újult meg, nem is 
beszélve arról a hat új egyetemi központról, amelyet a Gyurcsány-kormány adott át 
ennek az országnak, beleértve többek között a későbbi EMMI-miniszter, Kásler Miklós 
által vezetett onkológiai intézet új épületszárnyát is, amelyet a Gyurcsány-kormány 
épített. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Szabadi Istvánt illeti a szó, Mi Hazánk. 
 
SZABADI ISTVÁN (Mi Hazánk): Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Bizottság! Nyomkodtam én a gombot, de valamiért törlődött, de hát a lényeg 
az, hogy sorra kerültem.  
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A lényeg az, hogy ez a törvényjavaslat egy dolgot megmutat, hogy nem olyan 
bonyolult minisztériumot létrehozni, csak egy döntés kérdése, és akkor, hipp-hopp, 
máris létrejött egy minisztérium. 

A kérdésem arra irányul, hogy az Európai Unió Tanácsa 2024. második félévi 
magyar elnöksége mivel kerül több munkába és felkészülésbe, mint mondjuk, a már 
korábban említett egészségügyi vagy például oktatási ágazat, hiszen úgy gondolom, 
hogy ez csak egy fél évre szól. Nyilván nagyon fel kell rá készülni, szükséges forrást és 
esetleg humán erőt biztosítani mellé, de hát azért ez mégiscsak egy rövid életű történet 
egy komolyabb ágazathoz képest. 

Hallottuk a kormánypárt részéről azt is, hogy nyilván azért nem kíván a 
kormány egészségügyi és oktatási minisztériumot létrehozni, mert az a baloldali 
kormányok ideje alatt rosszul működött, de hát feltételezzük azt, hogy ha ezt most 
hoznák létre, most hozná létre a kormány, akkor ez talán jobban működne. Miért nem 
próbáljuk ki? Úgyhogy a kérdésem csak az, hogy mennyivel kerül több munkába, 
forrásba, mint mondjuk, egy ágazati, akár egészségügyi vagy oktatási minisztérium. 
Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Miután kérdéseket tett fel képviselő úr, és először tagja a 

parlamentnek, szeretném tájékoztatni, hogy a rendszerváltoztatás óta eltelt immár 
nem csekély idő alatt az egy folyamatosan követett politikai, alkotmányjogi elv volt 
egészen mostanáig, hogy a mindenkori legitim kormány önálló alkotmányos 
szervezetalakítási szabadsággal rendelkezik, és éppen ezért érdemi vitára mindeddig 
nem került sor a minisztériumok felsorolásáról szóló törvény kapcsán. Hát, egyszer 
minden szokás véget ér, ezt világosan látjuk. 

Megadom a szót Gy. Németh Erzsébetnek. 
 
GY. NÉMETH ERZSÉBET (DK): Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Értem én, 

hogy úgy gondolja ön is, illetve Balla képviselő úr, hogy volt egyfajta ilyen szokásjog. 
Nekem 2002-ben módom volt az akkori Medgyessy-kormány kormányzati struktúráját 
ismertetni vezérszónokként az Országgyűlésben. Én nem így emlékszem, hogy ott arról 
ne lett volna vita, de ez csak egy ilyen kis nagyon csendes zárójel volt a részemről. 

Én azt gondolom, hogy természetesen a felelősség a mindenkori kormányé, 
illetve a kormányzati többségé, hogy milyen kormányzati struktúrát állapít meg, és 
milyen minisztériumi struktúrát hoz létre. De azért az engedtessék meg már, hogy ha 
mást nem is nézve, de az elmúlt egy évet, a választások óta eltelt időszakot nézve azért 
nagyon sok probléma van. Most itt hirtelen szülészeti osztályok bezárása, kardiológiai 
osztályok bezárása, a mosonmagyaróvári kórház, a sátoraljaújhelyi kórház - ha jól 
emlékszem, ezeken a helyeken is fideszes képviselők nyerték meg az egyéni 
mandátumot -, vagy például a devecseri önkormányzat jut eszembe, ott is fideszes 
képviselő nyerte meg az OGY-mandátumot. Ugyanis ezek az ügyek pont azt mutatják, 
hogy nincs rendben például az egészségügy abból a szempontból, hogy nincs egy önálló 
felelős minisztérium, amelyet számon lehetne kérni, amelyhez jelzéseket lehetne tenni. 
Tehát ez a fajta „Belügyminisztérium alá rendeljük a teljes humán ágazatot” 
bebizonyította az elmúlt egy évben, hogy ez így nem jó. Engedtessék már meg, Balla 
képviselő úr, hogy ezt az ellenzék igenis szóvá tegye, és akkor, amikor van arra 
lehetőség, mert van lehetőség, hiszen önök most bebizonyítják, hogy létre lehet hozni 
egy új minisztériumot nem egészen 24 óra alatt, akkor miért ne lehetne azt 
megkérdezni, és miért ne lehetne azt felvetni, hogy bizony-bizony, Magyarország 
sokkal jobb hely lenne, ha ezeknek az ágazatoknak - egészségügy, oktatás, 
környezetvédelem és a szociális ágazat - lenne önálló minisztériuma. Erre lehetne 
valami olyan érdemleges, tényszerű választ adni, túl azon, hogy hát, ez a kormánynak 
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és a kormányképviselőknek a jogosítványa, hogy ezt ők rendezzék be. Értjük, csak 
szeretnénk arra jelzést adni, hogy probléma van, és el kellene gondolkodni ezen a 
dolgon. Köszönöm szépen. (Balla György: Tegyék meg, ha kormányoznak!) 

 
ELNÖK: További hozzászóló nem jelentkezett, ezért a vitát lezárom, és 

megkérdezem miniszterhelyettes urat, kíván-e válaszolni. (Jelzésre:) Igen, kíván. 
Parancsoljon! 

 
DR. PANYI MIKLÓS államtitkár (Miniszterelnökség): Köszönöm a szót. Néhány 

felvetésre reagálnék. Az Európai Unió soros elnökségének a betöltésére rotációs 
rendszerben kerül sor, minden államra sor kerül, 10-15 évente van meg ez a lehetőség. 
Azt gondolom, hogy ha megnézzük, hogy az európai politika ma milyen állapotban van, 
ha csak megnézzük a most pénteki Európai Tanács-ülésen történteket, ahol a lengyel 
és a magyar miniszterelnök vállvetve küzd egy olyan javaslat ellen, amely migránskvóta 
bevezetéséről szólna és migránsgettó kialakításáról, és miközben ezt a két 
miniszterelnököt támadják, aközben a francia elnöknek el kell hagynia a Tanács-ülést, 
mert a francia városok lángokban állnak, akkor jól mutatja, hogy nagy szüksége van 
Európának vezetésre. Azt gondolom, hogy a lehető legnagyobb felelősséggel áll hozzá 
a magyar kormány, hogyha ebben a helyzetben önálló saját minisztériumot jelöl ki az 
Európai Unió soros elnökségének a betöltésére és ezeknek az európai vitáknak egy 
magas szintű kezelésére. 

2011 első félévében töltötte be utoljára Magyarország a soros elnöki posztot. 
Bizonyosan emlékeznek rá, hiszen az itt ülő ellenzéki képviselők közül jó páran akkor 
éppen ellenzékben valamilyen pozícióban voltak. Nagyon aktív viták voltak a magyar 
elnökség alatt, hiszen sokat dolgozott az akkori magyar ellenzék, erre mindannyian 
emlékszünk, ez dokumentált. Ez egy igen intenzív időszak, és nagyon sokszor 
miniszteri szintű találkozókra van szükség, van olyan, hogy egy héten több alkalommal 
vagy közel egy tucat alkalommal, és ez mindenképpen egy miniszteri szintű jelenlétet 
indokol. 

2. pont. Elhangzott, hogy délelőtt még tárca nélküli minisztériumról volt szó. Ez 
tévedés, délelőtt is önálló minisztériumként került benyújtásra a törvényjavaslat. Ez 
egy technikai módosító, amiről most beszélünk, ez a TAB-módosító. 

3. pont: ágazati kérdések. Többször elhangzott, hogy mintha ezek az ágazatok 
nem működnének. Ezek az egyes ágazatok - oktatásügy, egészségügy, szociális 
ügyek - integráltan működnek a Belügyminisztérium keretében, és nem igaz az, hogy 
ezeknek a területeknek nincs felelőse. Egy nap tucatnyi alkalommal kerül a 
Belügyminisztérium illetékes miniszterhelyettese, Rétvári Bence hol interpellációban, 
szóbeli és azonnali kérdésekben felkérdezésre ezekben a témákban, tehát igenis 
működik. Ezeket a területeket kiváló államtitkárok képviselik, és azt gondolom, hogy 
meglehetősen intenzív volt, ha csak az egészségügynek meg az oktatásügynek a két 
területét nézzük meg, ezeknek az ágazatoknak a képviselete. Emlékeztetnék szintén 
arra, hogy egy ilyen időszakban, amikor nem volt önálló minisztériuma az 
egészségügynek, kerülhetett sor a rendszerváltás óta a legnagyobb egészségügyi 
béremelésre és a paraszolvencia kivezetésére. 

Tehát ha ennyire nem működik ezeknek az ágazatoknak a 
Belügyminisztériumba vagy valamilyen összevont ágazati minisztériumba való 
strukturálása, akkor mégis ezek az eredmények hogyan valósulhattak meg? Ebben 
talán nincs vita közöttünk, hogy az orvosbéremelés mindenképpen a rendszerváltás 
utáni magyar egészségügyi rendszerben az egyik legnagyobb lépés volt. 

Elhangzott a kormánynak az alkotmányos szervezetalakítási szabadságával 
kapcsolatos helyzete. Az Alaptörvény 17. cikkének az (1) bekezdése rendelkezik arról, 
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hogy a minisztériumok felsorolásáról törvény rendelkezik, ezt a törvényt fogjuk 
módosítani, és azt gondolom, hogy ahogyan a mindenkori kormány felelőssége a 
minisztériumi struktúra meghatározása, úgy ezzel a felelősséggel ennek a 
törvénymódosításnak a keretében a kormány él.  

Szintén ehhez kötném még hozzá, hogy a holnapi összevont vitában emellett 
olyan további felvetésekre is van lehetőség, és szívesen reagálunk a kormány részéről, 
aminek ezen az ülésen talán ne adjunk teret, mert itt más a feladat. 

Köszönöm szépen, ennyit szerettem volna mondani. 

Határozathozatalok 

ELNÖK: Köszönöm szépen. Most szavazni fogunk, először a T/4545/2. számú, 
Varga Zoltán, Barkóczi Balázs és Gy. Németh Erzsébet képviselők módosító 
javaslatáról, amelyet a kormány nem támogat. És önök? (Szavazás.) 

A bizottság a T/4545/2. számú képviselői módosító javaslatot 9 igen szavazattal, 
28 nem szavazat ellenében, 1 tartózkodás mellett nem támogatta. 

Most az 1. hivatkozási számú TAB saját módosító javaslatról döntünk, amelyet 
a kormány támogat. Kérem, szavazzanak! (Szavazás.) 

A bizottság az 1. hivatkozási számú TAB saját módosító javaslatot 28 igen 
szavazattal, 5 nem szavazat ellenében, 5 tartózkodás mellett támogatta. 

Végül az összegző jelentésről és az összegző módosító javaslatról döntünk. 
Kérem, szavazzanak! (Szavazás.) 

A bizottság az összegző jelentést és az összegző módosító javaslatot 28 igen 
szavazattal, 5 nem szavazat ellenében, 5 tartózkodás mellett elfogadta. 

Bizottsági előadónak Nagy Csaba képviselőtársunkat javaslom. (Szavazás.) 
Köszönöm szépen. Látható többség. Kisebbségi előadót Gy. Németh Erzsébet 
személyében állít az ellenzék.  

Ezt a napirendi pontot lezárom. 
Azonban mielőtt mai munkánkat befejezzük - rend a lelke mindennek -, a 

Törvényalkotási Bizottság által korábban kijelölt bizottsági előadó személyének 
módosításáról kell döntenünk az érintettek kezdeményezése alapján. Javaslom, hogy 
Dunai Mónika helyett a pedagógusok új életpályájáról szóló T/4255. számú 
törvényjavaslat bizottsági előadója Törő Gábor képviselőtársunk legyen. Aki egyetért, 
kérem, kézfelemeléssel szavazzon! (Szavazás.) Látható többség. Köszönöm szépen. 

Az ülés berekesztése 

Ezzel mai munkánk végére értünk. További szép estét kívánok mindenkinek! 
 

(Az ülés befejezésének időpontja: 18 óra 42 perc) 

  Hende Csaba 
a bizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezető: Földi Erika 


